
Direcció General de Transparència i Participació

ACTA  DE  LA  5a  SESSIÓ  DEL  CONSELL  DE  PARTICIPACIÓ  CIUTADANA  DE  LA  COMUNITAT
VALENCIANA

El  21 de novembre de 2018,  a  les 16.00 hores,  a  la sala  d’actes de la Conselleria  d’Educació,
Investigació, Cultura i Esport, situada al carrer de Campanar, núm. 32, de València, s’inicia la 5a
sessió del Consell de Participació Ciutadana de la Comunitat Valenciana, presidida pel conseller de
Transparència, Responsabilitat Social, Participació i Cooperació, Manuel Alcaraz Ramos.

Assistents:
• Manuel  Alcaraz Ramos,  conseller  de Transparència,  Responsabilitat  Social,  Participació i

Cooperació i president del Consell de Participació Ciutadana de la CV.
• María  Belén  Cardona  Rubert,  secretària  autonòmica  de  Transparència,  Responsabilitat

Social, Participació i Cooperació i vicepresidenta del Consell de Participació Ciutadana de la
CV.

• Daría Terrádez Salom, directora general de Relacions amb la Unió Europea i l’Estat, vocal
titular en representació de Presidència de la èeneralitat.

• Enrique Valls Muñoz, en representació de la Conselleria d’Hisenda i Model Econòmic, per
impossibilitat d’assistir a la reunió els vocals titular i suplent.

• José èarcía Añón, director general de Reformes Democràtiques i Accés a la Justcia, vocal
titular  en  representació  de  la  Conselleria  de  Justcia,  Administració  Pública,  Reformes
Democràtiques i Llibertats Públiques.

• Rubén Trenzano Juan, director general de Política Lingüística i èestió del Multilingüisme,
vocal titular en representació de la Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i Esport.

• Ana María Ávila Peñalver, directora general d’Investigació, Innovació, Tecnologia i Qualitat,
vocal titular en representació de la Conselleria de Sanitat Universal i Salut Pública.

• Natxo Costa Pina, director general de Comerç i Consum, vocal titular en representació de la
Conselleria d’Economia, Sectors Productius, Comerç i Treball.

• Delia Álvarez Alonso, directora general de Prevenció d’Incendis Forestals, vocal suplent en
representació  de  la  Conselleria  d’Agricultura,  Medi  Ambient,  Canvi  Climàtic  i
Desenvolupament Rural.

• Aitana  Mas  Mas,  directora  general  de  Transparència  i  Participació,  vocal  titular  en
representació  de  la  Conselleria  de  Transparència,  Responsabilitat  Social,  Participació  i
Cooperació.

• Roberto Bermell Meliá, cap de servei de l’Àrea de Relacions Institucionals i Europees, i de
Vertebració  del  Territori,  vocal  titular  en  representació  de  la  Federació  Valenciana  de
Municipis i Províncies.

• Vicente Rubio, en representació de la Diputació de Castelló, per impossibilitat d’assistir a la
reunió els vocals titular i suplent.

• Rosa  Mart Pérez,  tècnica  de  transparència  de  la  Delegació  de  Transparència  i  èovern
Obert, vocal suplent en representació de la Diputació Provincial de València.

• Juan José López Pérez-Madero, tècnic, en representació del Comité Econòmic i Social, per
impossibilitat d’assistir a la reunió els vocals titular i suplent.

• Petra María Pérez Alonso-èeta, consellera del Consell Valencià de Cultura, vocal titular en
representació del Consell Valencià de Cultura.
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• Carles  Xavier  López  Benedí,  de  la  Coordinadora  Valenciana  de  Cooperació  al
Desenvolupament, en representació del Consell Valencià de Cooperació, per impossibilitat
d’assistir a la reunió els vocals titular i suplent.

• Consol Valls i èregori, vocal suplent en representació del Consell Escolar de la Comunitat
Valenciana.

• Paula Pallarés Reoli, vocal suplent en representació del Consell Valencià de la Joventut.
• Lucas Sancho, del Centre Valencià de Còrdova, vocal titular en representació del Consell de

Centres Valencians a l’Exterior.
• Vicente  Inglada  Alcaide,  de  l’Associació  de  la  Unió  de  Consumidors  de  la  Comunitat

Valenciana,  vocal  suplent  en  representació  del  Consell  de  Consumidors  i  Usuaris  de  la
Comunitat Valenciana.

• Francisco èonzález Babiloni, de èECEN, vocal titular en representació del Consell Assessor i
de Participació del Medi Ambient.

• José  Antonio  èallego Peremarch,  de  LARES,  vocal  suplent  en representació  del  Consell
Valencià de Persones Majors.

• Isabel  Dolz  Muñoz,  vocal  titular  en representació del  Consell  de  Salut  de la  Comunitat
Valenciana.

• Enrique  Llin  Ruiz,  secretari  general  de  la  PTS  CV,  vocal  titular  en  representació  de  la
Plataforma del Tercer Sector de la Comunitat Valenciana.

• Juan Antonio Caballero Defez, de la Confederació d’Associacions Veïnals i de Consumidors
de  la  Comunitat  Valenciana-CAVECOVA,  vocal  suplent  en  representació  de  federacions,
confederacions i associacions de defensa dels drets de veïnes i veïns.

• Purifcación Torres López, de la Federació d’Entitats Culturals Andaluses de la Comunitat
Valenciana, vocal suplent en representació de cases regionals i federacions d’associacions
d’altres comunitats autònomes a la Comunitat Valenciana.

• Silvia Ramos Moliner, de la Plataforma del Voluntariat de la Comunitat Valenciana, vocal
titular en representació d’entitats solidàries de voluntariat.

• Miguel Mérida èestoso, de Creu Roja, vocal titular en representació d’entitats solidàries del
voluntariat.

• Fani  Boronat  Chofre,  del  Col·lectiu  Lambda,  vocal  suplent  en  representació  d’entitats
coordinadores i organitzacions per la defensa dels drets dels col·lectius LèTBI i la diversitat
sexual.

• Sandra Obiol i Francés, d’Acció Cultural del País Valencià, vocal titular en representació de
plataformes  i  organitzacions  en  defensa  del  territori  i  el  medi  ambient,  i  el  patrimoni
cultural.

• Carolina èaliana Sanchis, de la Federació de Persones Sordes de la Comunitat Valenciana-
FESORD  CV,  vocal  titular  en  representació  d’organitzacions  i  associacions  de  defensa  i
promoció dels drets de les persones amb diversitat funcional, per impossibilitat d’assistir a
la reunió el titular i suplent.

• Emilio  Marmaneu  Moliner,  de  la  Federació  d’Associacions  d’Alzheimer  de  la  Comunitat
Valenciana,  vocal  titular  en  representació  d’organitzacions  i  associacions  d’atenció  a
persones amb problemes de salut que treballen per la millora de la qualitat de vida de les
persones afectades i l’entorn familiar i social.
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• Jaume Durà Tohus, vocal titular en representació de CEAR-Comissió Espanyola d’Ajuda al
Refugiat.

• Juan Manuel  Aragonés Beltrán,  de  Càritas  de la  Comunitat  Valenciana,  vocal  titular  en
representació d’entitats i organitzacions ciutadanes d’orientació confessional.

• Irene Mateu Andreu, cap de servei de Participació de la Ciutadania i de la Societat Civil, i
secretària del Consell de Participació Ciutadana de la CV.

Hi assisteix, com a personal de suport de la Direcció èeneral, la funcionària Eva Ruiz.

Inicia la sessió Manuel Alcaraz, conseller de Transparència, Responsabilitat Social, Participació i
Cooperació, en la seua condició de president del Consell de Participació Ciutadana per a agrair a
totes les persones la seua assistència a la 5a sessió del Consell de Participació Ciutadana de la
Comunitat Valenciana.

PUNT 1r. APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR DE DATA 31 DE MAIG DE 2018

Abans de començar l’ordre del dia, el conseller, Manuel Alcaraz, presenta tots els assistents a la
nova secretària  autonòmica  de Transparència,  Responsabilitat  Social,  Participació i  Cooperació,
Belén Cardona Rubert, i a Lucas Sancho, com a nou vicepresident del Consell de Centres Valencians
en l’Exterior, el qual participa a través de videoconferència. A continuació, i ja en el primer punt de
l’ordre del dia, pregunta a tots els assistents si hi ha alguna observació i, no com que no hi ha
intervencions, aquesta queda aprovada.

PUNT  2n.  ESTAT  DE  TRAMITACIÓ  DE  L’AVANTPROJECTE  DE  LLEI  DE  GOVERN  OBERT  DE  LA
COMUNITAT VALENCIANA

Manuel Alcaraz manifesta la seua satisfacció en relació amb la participació que hi ha hagut en
l’elaboració de l’Avantprojecte de llei  de govern obert. Explica que ha sigut una llei llarga (111
articles)i  i  complicada en tota la seua tramitació i  que l’avantprojecte d’aquesta llei  ja ha sigut
aprovat en el Consell.  En aquests moments està pendent d’enviament, en primera instància, al
Consell  Econòmic  i  Social  i,  en segona instància,  al  Consell  Jurídic  Consultiu.  Això suposa que
tardarà encara un mes i mig a tornar al Consell, en funció de l’informe emés. Una vegada aprovat
pel Consell, ja es remetrà com a Llei a les Corts Valencianes.

Com que no hi ha cap intervenció, es passa al segon punt de l’ordre del dia.

PUNT 3r. PRESENTACIÓ DEL PORTAL DE PARTICIPACIÓ DE LA GENERALITAT, GVA PARTICIPA

Pren la paraula la directora general de Transparència i Participació, Aitana Mas, per a informar tots
els assistents de l’estat del portal de participació. Explica que no s’ha pogut portar una demostració
perquè encara s’estan ultimant alguns detalls. A continuació, explica els continguts d’aquest portal.
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En principi, s’ha pretés fer un portal que servisca de referència. En una primera fase s’agruparien
més les qüestions de participació: qui som en la Direcció èeneral, quins processos hi ha i en quina
situació, quins processos de participació ciutadana hi ha, etc.

També hi haurà un apartat dedicat als centres valencians a l’exterior en què es podrà veure la seua
història, què fan, etc.

Així mateix, es podrà consultar un calendari d’activitats, tant de la Conselleria com dels convenis
que hi haja en cada moment i qualsevol altre tipus d’activitat (formació, etc.)i. Aquest calendari
s’oferirà, també, a les associacions perquè participen activament.

A més, hi haurà també un apartat dedicat a les subvencions amb informació concreta del seu estat
de tramitació.

El portal continuarà desenvolupant-se més i estarà obert a totes les entitats.

Finalment,  informa  Aitana  Mas  que,  una  vegada  s’acaben  els  últims  retocs,  es  remetrà  als
membres del Consell de Participació un enllaç perquè el puguen veure i emetre la seua opinió.

Vicente Inglada, de l’Associació de la Unió de Consumidors de la Comunitat Valenciana, intervé per
a suggerir que el portal podria ser d’utilitat per a fer públic el contingut de totes les campanyes
subvencionades amb la fnalitat de conéixer en què s’inverteixen els diners públics, en nom de la
transparència.

Vicente  Rubio,  en  representació  de  la  Diputació  de  Castelló,  opina  que  l’Administració  ha  de
fomentar la participació i que les mateixes entitats ciutadanes haurien de suggerir temes diversos
que  pogueren  iniciar  processos  participatius  que  pogueren  veure’s  refectits  en  la  legislació
autonòmica,  fns  i  tot,  que  foren  els  ciutadans  mateixos  els  que  pogueren  votar  o  valorar  el
funcionament d’aquests projectes.

A continuació,  Aitana Mas comenta que la proposta que es planteja i  que consistiria  a  iniciar
projectes pels mateixos ciutadans i votar-los i, en cas de resultat positiu, iniciar aquest projecte,
estaria englobat en el desenvolupament de la segona fase del portal. No obstant això, assenyala
que aquest tipus de participació se sol fer a escala municipal, fonamentalment perquè a escala
autonòmica resulta molt més complicat de portar avant.

Carles Xavier López Benedí, de la Coordinadora Valenciana de Cooperació al Desenvolupament,
afg que, des de la èeneralitat Valenciana, s’haurien de proporcionar processos que faciliten els
procediments com, per exemple, l’administració electrònica. En general, proposa que es facilite un
repositori de recursos per a afavorir la participació.

Aitana Mas comenta que es vol obrir un registre d’associacions, de tipus dades obertes que incloga
un mapa de la Comunitat Valenciana, en què es puga veure ràpidament on hi ha una entitat o
associació i que continga, a més, les dades de contacte.
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Enrique Llin Ruiz, secretari general de la Plataforma del Tercer Sector CV, demana que el portal siga
plenament  accessible  per  a  persones  discapacitades.  Carolina  èaliana,  de  FESORD,  confrma
aquesta sol·licitud i afg, a més, que la llei garanteix aquesta accessibilitat i que abordar-ho en la
primera fase del portal seria el més adequat. Aitana Mas comenta que s’ho anotarà per a tractar
d’incorporar-ho al projecte.

Com que no hi ha més intervencions, es passa al punt següent de l’ordre del dia.

PUNT  4t.  INFORMACIÓ  SOBRE  LA  MODIFICACIÓ  DE  L’ORDRE  4/2016,  DE  3  DE  JUNY,  DE  LA
CONSELLERIA DE TRANSPARÈNCIA, RESPONSABILITAT SOCIAL, PARTICIPACIÓ I COOPERACIÓ, PER
LA  QUAL  S’ESTABLEIXEN  LES  BASES  REGULADORES  CONJUNTES  DE  LES  SUBVENCIONS
DESTINADES  A  LES  ENTITATS  LOCALS,  ENTITATS  CIUTADANES,  CENTRES  VALENCIANS  A
L’EXTERIOR  (CEVEX)  I  LES  FEDERACIONS  I  CONFEDERACIONS  D’AQUESTS,  CASES  REGIONALS
D’ALTRES COMUNITATS A LA COMUNITAT VALENCIANA, I LES FEDERACIONS I CONFEDERACIONS
D’AQUESTES, PER AL FOMENT DE LA PARTICIPACIÓ CIUTADANA, LA TRANSPARÈNCIA I L’ACCÉS A
LA INFORMACIÓ PÚBLICA

Aitana Mas introdueix el punt explicant que ja s’ha treballat en alguns criteris de modifcació de
l’ordre de bases atés que es van comprometre a tindre un esborrany del text per a 2019, amb la
fnalitat que les subvencions de 2020 ja puguen convocar-se amb el nou text.

Pren la paraula Irene Mateu, cap de servei de Participació de la Ciutadania i de la Societat Civil, per
a explicar quines qüestions poden millorar-se en l’ordre.

En  primer  lloc  explica  que,  com  a  conseqüència  de  la  nova  Llei  39/2015,  d’1  d’octubre,  de
procediment  administratiu  comú  de  les  administracions  públiques,  l’ordre  de  bases  de  les
subvencions ha quedat desfasada. Alguns punts que es proposen modifcar des de l’Administració
són:

1. Traslladar a l’ordre de bases la presentació telemàtica introduïda per la Llei 39/2015, amb
una explicació més detallada del procediment.

2. Augmentar  l’import  de  l’activitat  subvencionada que  puga subcontractar-se  del  75 % al
100 %.

3. Incloure la reformulació en els casos que siga necessari perquè la subvenció concedida siga
inferior a la que es va sol·licitar inicialment.

4. Millorar la valoració dels projectes.
5. En els casos en què el projecte no s’ha dut a terme íntegrament, incloure algun tipus de

“puntuació específcaa que s’haja de tindre en compte en futures subvencions.

Acabada aquesta exposició, Irene Mateu informa els assistents que poden fer també propostes que
es valorarien per a ser incloses en el text nou.
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Vicente Inglada incideix en la importància de l’últim punt que ha comentat Irene Mateu, relatiu a
les possibles penalitzacions, atés que entén que això perjudica tots els projectes que no van ser
benefciaris de les subvencions, ja que es tracta de concurrència competitiva.

Aitana Mas comenta que aquesta proposta  sorgeix  perquè,  a  vegades,  ha  passat  que algunes
entitats fnalment no han pogut dur a terme el projecte inicial fefaentment.

Vicente Inglada intervé novament per a explicar que, precisament per aquesta qüestió, entén que
seria interessant que els projectes puguen consultar-se en el portal de participació.

Irene Mateu afg que, en qualsevol cas, quan no es justifca bé el projecte, aquest es minora, però
aquesta minoració no reverteix en altres associacions.

Carolina èaliana pregunta si en 2019 les bases seran les mateixes que enguany, atés que la seua
associació no ha rebut,  per  primera vegada,  subvenció,  i  li  preocupa no rebre-la  novament si
l’ordre de bases es planteja per al 2020. Per això, es planteja si, en la convocatòria de 2019, ja es
podria incorporar alguna novetat.

Sandra Obiol i Francés, d’Acció Cultural del País Valencià, apunta que no li sembla adequat que
aquest  punt  puga  convertir-se  en  un  element  de  fscalització,  sinó  que  el  més  adequat  seria
convertir-lo en un element de coneixement del que s’està fent.

Com que no hi ha més intervencions, es passa a l’últim punt de l’ordre del dia.

PUNT 5é. PRECS I PREGUNTES

Vicente Inglada intervé per a manifestar que totes les organitzacions de consumidors i  usuaris
s’han vist excloses de les subvencions d’aquests dos últims anys, tot i  que la tasca fonamental
d’aquestes és el  foment de la participació i  de l’associacionisme.  Això ha succeït,  no tant pels
projectes sinó per la falta de recursos. Per això, entenen que l’ordre de bases ha de ser revisada.

Aitana Mas comenta que la part econòmica s’ha vist reforçada de forma contundent. No obstant
això, també entén que l’augment de la subvenció de 20.000 euros a 40.000 euros a federacions i
confederacions  implica  que  hi  haurà  menys  entitats  subvencionades.  Per  tant,  quan  acabe  el
projecte,  s’analitzarà  si  aquesta  proposta  i  altres  propostes,  que  van  sorgir  del  Consell  de
Participació Ciutadana, han sigut positives o negatives.

Irene Mateu afg que moltes vegades els projectes són bons, però estan mal projectats, per la qual
cosa aprofta per a recordar que el personal de la Direcció èeneral està a disposició de les entitats
per a qualsevol dubte que puguen tindre i, així, millorar aquests projectes i les puntuacions.
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Natxo  Costa  Pina,  director  general  de  Comerç  i  Consum,  informa  que  la  Direcció  èeneral  de
Consum ha tingut un pressupost anual de 520.000 euros que ha donat per a cobrir el 100% de les
subvencions sol·licitades i que, per tant, s’ha d’acudir a la concurrència competitiva i millorar els
projectes.

Silvia Ramos Moliner, de la Plataforma del Voluntariat de la Comunitat Valenciana, manifesta la
seua preocupació,  en  relació  amb  les  possibles  penalitzacions  en  cas  que  no  es  fnalitzen  els
projectes, ja que moltes vegades no es fnalitzen per falta de temps atés que les subvencions es
resolen tard. Incideix en el fet que aquesta circumstància ha de tindre’s en compte i hi ha d’haver
un marge de temps.

Irene Mateu recorda als assistents que moltes despeses subvencionables són de funcionament i
que, per tant, poden justifcar-se des del dia 1 de gener.

Com que no hi ha més intervencions, es tanca la sessió a les 17.08 de la vesprada.

LA SECRETÀRIA DEL CONSELL DE PARTICIPACIÓ CIUTADANA DE LA CV
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